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Slavnostní otevření budovy
MŠ Ledňáček, jídelny a tělocvičny
Jak projekt začínal a co na místě stavby stálo

Na místě současné stavby MŠ a bytového domu se nacházel dříve ze-
mědělský areál (JZD). V blízkosti areálu se pěstovalo několik druhů obilo-
vin, okopanin a krmných plodin. Byl zde také chov hovězího i vepřového 
dobytka. Po roce 1990 byla živočišná výroba zrušena a areál byl částečně 
pronajat/prodán soukromým subjektům.

2016
Zastupitelstvo postupně jednalo ohledně možnosti výstavby. Obec 

začala hledat vhodný pozemek a jednat s developery. V srpnu 2016 byly 
zahájeny projektové práce od společnosti Suncad s.r.o. V letech 2017/2018 
byla projektová dokumentace včetně stavebního povolení připravena 
a obec požádala o dotaci.

2020
Stavba zahájena v roce 2020 s termínem dokončení 5/2021, zhotovitelem 

stavby byla zvolena na základě výběrového řízení společnost VISTORIA a.s. 
Obec obdržela dotaci na výstavbu MŠ na základě výzvy č. 87 - IROP Infra-

struktura pro předškolní vzdělávání II (poskytovatelem dotace je Minister-
stvo pro místní rozvoj ČR, útvar oddělení finanční administrace progra-
mu EU), dále dotaci na výstavbu tělocvičny na základě akcí financovaných 
z rozhodnutí Poslanecké sněmovny Parlamentu a Vlády ČR (poskytovate-
lem dotace je Ministerstvo Financí ČR) a na výstavbu komunikace při MŠ 
ze Středočeského kraje, ze Středočeského Fondu obnovy venkova.

2021
Stavba dokončena a zkolaudována v květnu 2021. Budova byla spuště-

na do provozu od 1. 9. 2021.

Rekapitulace nákladů akce (MŠ, jídelna, tělocvična)

Nákup pozemků 7 324 200 Kč

Projekční práce 1 853 720 Kč

VŘ, příprava stavby, BOZP, TDI 373 594 Kč

Stavební práce 74 501 187 Kč

Zpracovatel dotace 1 628 609 Kč

Dovybavení, vozidlo 1 000 000 Kč

Celkem 86 681 310 Kč

Dotace celkem 62 226 206 Kč

podíl obce 24 455 103 Kč
 

Touto stavbou obec rozšířila kapacity stávající MŠ Ledňáček Hýskov 
o 50 dětí na celkový počet 115. Od září 2021 přijímá MŠ i děti ve věku dvou 
let. Dále vznikly nové prostory školní jídelny, která nabízí 100 míst k seze-
ní a kapacitu obědů 350 ks, kterou máme v plánu v budoucnu poskytnout 
i seniorům. Prostorná tělocvična bude sloužit prioritně pro ZŠ a MŠ, bude 
k dispozici také odpoledním kroužkům, spolkům a skupinám občanů.

Slavnostně byly prostory otevřeny dne 31. 8. 2021, po celý den akce pro-
bíhal zábavný program pro děti. Malování na obličej, animátoři, cukrová 
vata a tvorba zvířátek z ba-
lonků, také skákací hrad 
a  občerstvení včetně hýs-
kovské zmrzliny pro všech-
ny. Závěrem vystoupila 
Adéla Kamešová s dětským 
doprovodem.

Ráda bych poděkova-
la za obrovský kus práce 
Honzovi Blahovcovi, který 
se podílel zejména na reali-
zaci školní jídelny a  ze své 
praxe odhalil při několika 
hodinách strávených v pro-
storách hodně užitečných záležitostí. Zkrátka vypiplal celou jídelnu ke skvě-
lému výsledku a na slavnostní otevření přijel se zmrzkou pro všechny děti 
zdarma. Moc děkujeme!

Další poděkování patří bezpochyby paní ředitelce Petře Trochové a celé-
mu kolektivu MŠ Ledňáček Hýskov. V tomto roce někteří trávili prázdniny 
v nové budově a veškeré zařizování zvládli na jedničku.

Závěrem děkuji každému, kdo se jakkoli podílel na výstavbě nové MŠ, 
přípravách slavnostního otevření i každému, kdo se přišel podívat. Věříme, 
že se budou nové prostory líbit hlavně dětem a všem učitelkám, které už od 
1. 9. 2021 školku i  jídelnu navštěvují. Maličký zádrhel máme s provozem 
tělocvičny, kterou plánujeme uvést do provozu nejdříve od 1. 10. 2021, pro-
síme ještě o trpělivost se vším papírováním :-).

Ještě jednou děkuji všem a přeji naší školce hodně úspěchů, plné třídy 
a hlavně spokojené děti i personál.

Veronika Šmolcnopová, starostka obce Hýskov
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Oblast školství – MŠ, ZŠ

MŠ Lednáček Hýskov a ZŠ Hýskov
◗ V úterý 31. 8. 2021 jsme společně s Vámi otevřeli slavnostně prostory 
nové MŠ Ledňáček Hýskov. Dále jsme 1. 9. 2021 přivítali prvňáčky do 
školy  a  zahájili  tak  nový  školní  rok. Ve  škole  o  prázdninách  proběhlo 
několik úprav na WC, kde byla vyměněna okna, proběhla celková údržba 
a pořízeny nové dřevěné police do školních šaten. Také nás čeká oprava 
střechy šaten, která je původní a při rekonstrukci nebyla vyměněna.

Smlouva o spolupráci při zajištění povinné školní docházky 
v jiné obci, navržené Městem Berounem – 2. stupeň
◗ Zúčastnili  jsme  se  zasedání  ZO Města  Berouna,  kde  náš  protinávrh 
k předložené Smlouvě nebyl schválen. Nicméně jsme se dohodli na spo-
lečném postupu,  jak situaci řešit. Město nemá zájem o zapojení do vý-
stavby nové svazkové školy, ale chce posílit kapacity dosavadních škol 
za finanční podpory obce. Aktuálně probíhají přípravy na studii, ze které 
by vyplynul podíl obce. S paní ředitelkou ZŠ jsme společně informovaly 
rodiče žáků před prázdninami.
- zápis přestupu dětí do 6. ročníků bude probíhat až v květnu roku 2022, 
přihlášky zaslané dříve nebudou vyřízeny, respektive řízení bude zastave-
no do doby zápisu a je tedy zbytečné zasílat přihlášky takto s předstihem 
(konkrétní květnový termín Vám ještě upřesníme).
- dle vedoucí odboru školství bude kapacita pro žáky okolních obcí do-
stačující bez nutnosti dalších investic do roku 2025, podíl obce na inves-
ticích pro rozšíření ale nadále řešíme.

Oblast dopravní infrastruktury v obci

Přesunutí autobusové zastávky „U Prefy“
včetně přechodu pro chodce
◗ Projektovou  dokumentaci  máme  připravenou  a  konzultovali  jsme  ji 
s majitelem pozemku. Ještě probíhají poslední úpravy, a jakmile budeme 
mít vše kompletní, přejdeme do dalšího stupně projednávání.

Chodníky Kladenská
◗ Stavba probíhá, ale dotaci ze SFDI jsme bohužel neobdrželi s odůvodně-
ním, že jsou v některých místech úzké chodníky a procento sklonu vjezdů 
vyšší, což z historických důvodů neovlivníme. Ještě pár týdnů bude lokalita 
omezena, ale poté bude průchod zejména dětí bezpečný. V této souvislosti 
prosíme řidiče i chodce, aby se v místech pohybovali s opatrností.

Oprava komunikace Na Břasích, Kladenská, Zabranská
a Berounská – ve správě KSÚS
◗ Z naší strany proběhla žádost o informaci, zda bude projekt zařazen do 
investic pro příští rok.

Dešťová kanalizace, oprava povrchů lokalita, Za Brankou“ 
(Nad Sokolovnou, Zahradní)
◗ Stavební povolení je v procesu a nyní nám nebrání nic k vyhlášení vý-
běrového řízení, které vyhlásíme v nejbližších dnech. Projekt se dělí na 3 
části – dešťová kanalizace, povrchy etapa 1 a povrchy etapa 2. Aktuálně 
budeme soutěžit všechny části s předpokládaným výdajem 15 mil. Kč včet-
ně DPH.

Odbor dopravy – úpravy a umístění dopravního
značení v obci
◗ Z odboru dopravy čekáme na povolení přemístění označení obce v ulici 
Kladenská, které bychom rádi posunuli až ke křížku. Dále zpracováváme 
pasport místních komunikací včetně  inventarizace dopravního  značení, 
návrhu na úpravu/obnovu a plán oprav místních komunikací, který bude 
navazovat na pasport.

Oblast místního rozvoje a nové projekty

◗ Společně s Komisí pro rozvoj obce jsme zaktualizovali Strategický rozvojový 
plán obce, který bude na zářijovém zasedání ZO projednán. Aktualizace probí-
hala v několika etapách. 1. etapou bylo dotazníkové šetření, které bylo možné 
vyplnit jak elektronicky, tak písemně a na vyplnění měl každý celý červenec. 
V další fázi jsme uspořádali setkání s občany na oblastních schůzkách, které 
probíhaly každý čtvrtek od 18:00 – 20:00 celý srpen. Dotazníkovým šetřením 
jsme získali několik podnětů i mimo Strategický rozvojový plán a vrátilo se 
nám přes 200 odpovědí, čehož si moc vážíme. Oblastní setkání bylo nejúspěš-
nější na Náměstí 5. května, kam přišlo cca 20 občanů s nejrůznějšími podněty. 
Na schůzky na fotbalové hřiště, ani k jezu nedorazil nikdo a ke křížku nad ulicí 
K Paloučku 6 občanů. Děkujeme za získané podněty z těchto setkání, ve kte-
rých bychom rádi pokračovali nad nejrůznějšími tématy a plány do budoucna.

Životní prostředí, odpady

Tentokrát více informací k odpadům
◗ Jak už  jsme Vás dříve  informovali, Obec Hýskov  je od začátku roku 
2022 nucena změnit stávající systém způsobu platby za odpady, jelikož 
tento systém již není umožněn novým zákonem o odpadech 541/2020 Sb. 
a zákonem o zákonem o místních poplatcích č. 565/1990 Sb. s účinnos-
tí od 1. 1. 2021. Forma zpoplatnění na základě smlouvy může být obcí 
používaná pouze v přechodném období do konce  roku 2021. Ke konci 
roku se proto tedy ruší veškeré smlouvy sjednané obcí na odvoz odpadů 
a  je nutné z naší  strany nastavit nový systém poplatku, který bude mít 
účinnost od 1. 1. 2022.

Obec má možnost výběru ze dvou druhů poplatků za komunální odpad 
(v režimu zákona o místních poplatcích č. 565/1990 Sb.):
1. Poplatek za obecní systém odpadového hospodářství, tedy „paušál“
Poplatníkem je:
a) fyzická osoba přihlášená v obci nebo
b) vlastník nemovité věci zahrnující byt,  rodinný dům nebo stavbu pro 
rodinnou rekreaci, ve které není přihlášena žádná fyzická osoba a která je 
umístěna na území obce.

Maximální  výše  tohoto poplatku  činí  1200 Kč  (obec může  stanovit 
tento poplatek až do výše 1 200 Kč za rok na poplatníka).

Informace z obce
Rádi bychom navázali na minulé číslo zpravodaje Hýs-
kováček a aktualizovali informace v jednotlivých oblas-
tech za III. čtvrtletí letošního roku.
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2. Poplatek za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci
Základem tohoto poplatku  je hmotnost odpadu, objem odpadu nebo 

kapacita shromažďovacích prostředků pro nemovitou věc na odpad při-
padající na poplatníka. Sazba  tohoto poplatku činí nejvýše 6 Kč za kg 
(pokud je základem hmotnost odpadu) nebo 1 Kč za l (pokud je základem 
objem odpadu nebo kapacita soustřeďovacích prostředků).
Plátce poplatku je:
a) společenství vlastníků jednotek
b) vlastník nemovitosti

Poplatek  č.  2  je konstruován  tak,  aby  zachycoval produkci odpadu. 
Vychází z obecných principů práva životního prostředí, že platí znečišťo-
vatel tolik, kolik vyhodí. Tento poplatek je bližší současnému stavu zpo-
platnění a je spravedlivější pro původce odpadu. Nemovitost totiž platí za 
tolik odpadu, kolik vyprodukuje. Dále motivuje občany ke třídění („čím 
více odpad vytřídíme, tím méně zaplatíme“).

Tento poplatek také pomůže obcím splnit třídící cíle stanovené Minis-
terstvem životního prostředí. V roce 2025 musí být alespoň 60 % veške-
rého komunálního odpadu recyklovatelné složky. Tyto cíle se však budou 
postupně navyšovat a v roce 2035 musí být 70 % veškerého komunální 
odpadu recyklovatelné složky. Při nedodržení těchto cílů se obec dopou-
ští přestupku pod pokutou až 200 000 Kč.

Od roku 2021 je stanoven a počítán limit na občany s trvalým pobytem 
v obci. Letos  je stanoven  limit 0,2  tuny na občana s  trvalým pobytem. 
V roce 2029 bude limit pouze 0,12 tuny na občana s trvalým pobytem. 
Po dosažení limitu se ale výrazně zvyšuje skládkovné. Pro představu saz-
ba skládkovného poplatku je pro rok 2021 stanovena na 500 Kč za tunu 
(při překročení limitu je sazba 800 Kč za tunu). V roce 2029 bude sazba 
stanovena na 700 Kč za tunu (při překročení limitu bude sazba až 1 850 
Kč tunu).

Dle  dostupných  informací  by měl  platit  od  roku  2030  úplný  zákaz 
skládkování recyklovatelných odpadů. Snížení skládkování je celoevrop-
ský trend a má hlavní společný cíl: maximálně recyklovat.

Pro výše uvedené důvody směřujeme spíše k zavedení 2. systému zpo-
platnění odpadů – Poplatek za odklání komunálního odpadu z nemovité 
věci. Vybrali jsme způsob podle objednané kapacity sběrných prostředků 
v litrech, jelikož na objem nebo hmotnost odpadu není vybavena svozo-
vá společnost. Sazba poplatku jsme navrhli na 0,8 Kč za litr odpadu se 
splatností  ve dvou  termínech  (vždy  za pololetí). Tento  systém podléhá 
vydání veřejné vyhlášky, kterou bude projednávat ZO na svém jednání 
dne 20. 9. 2021.

Každý vlastník nemovitosti  následně podá ohlášení  k místnímu po-
platku, kde si vybere velikost nádoby a četnost svozů. Dle ohlášení bude 
vypočítána sazba poplatku za celý rok. Nádoba bude poté dle tohoto ohlá-
šení v roce 2022 vyvážena (týdenní svozy, svoz 1x za 14 dní a měsíční 
svozy).

Vyhláškou bude určen minimální dílčí základ poplatku na 40 l na ob-
čana, abychom mohli zpoplatnit i občany, kteří tvrdí, že žádný odpad ne-
produkují, a také majitele rekreačních nemovitostí.

I když nebude podáno ohlášení poplatku, obec Hýskov vyměří popla-
tek  dle minimálního  dílčího  základu  poplatku. U  tohoto  poplatku  není 
možnost osvobození a budou platit všichni majitelé každou nemovitost 
v naší obci, kterou vlastní. Jediná možnost osvobození je prokázání, že 
nemovitost není vůbec využívána.

Každá nemovitost bude muset mít přidělenou popelnicovou nádobu 
nebo bude zpoplatněna na základě minimální dílčího poplatku (likvidace 
do černých pytlů).

Na základě jednání se svozovou společností je možnost svozů popel-
nicových nádob o objemu:
60  l  - musí  být  plastová popelnicová nádoba  s  kolečky,  jinou  svozová 
společnost nesveze
110 l – dosavadní plechové popelnicové nádoby
120 l – dosavadní plastové nádoby
240 l – dosavadní plastové nádoby
1100 l – dosavadní kontejner

V případě schválení vyhlášky zastupitelstvem bude obec Hýskov od 
1. 1. 2022 vybírat pouze jeden poplatek za odpady. Žádné další odpady 
nebude obec Hýskov zpoplatňovat.

S  tímto  tématem  také souvisí vydání  systému shromažďování  třídě-
ného  odpadu,  jelikož  by  žluté  pytle  znamenaly  pro  obec  neudržitelné 
výdaje. Pokud by totiž přišel občan, že chce 100 pytlů, musí mu je obec 

bezplatně vydat. Celý systém je prozatím v realizaci, ale předpokládáme 
nejnižší náklady v případě zavedení kontejnerů na plasty. Dále bychom 
také rádi zřídili obecní kompostárnu.

Zvládněme zeleň - pokračování
◗ V minulém čísle zpravodaje  jsme Vás  informovali o nezvládnuté ná-
sledné péči nově vysazené zeleně, kterou jsme urgovali, až jsme konečně 
došli k nějakému výsledku. Následná péče bude pokračovat  ještě další 
dva roky a se zhotovitelskou firmou jsme měli na toto téma nepříliš pří-
jemné  setkání. Domluvili  jsme  se  na  společném  zájmu  zeleň  udržovat 
a věříme, že se situace, která nastala v letošním roce, nebude opakovat.
Také  jsme obdrželi prostřednictvím soukromé FB skupiny Hýskov ko-
mentář, že se v Naučném parku ztrácejí děti z důvodu vysoké trávy. Chá-
peme Vaše rozhořčení, ale naše technická četa to v letošním roce neměla 
vůbec lehké. Starali se o sekání zeleně a i tak nestačili celou obec obhos-
podařit včas. Na Naučný park se následně dostalo a žádné dítě nepřišlo 
k úrazu - to je samozřejmě vtip :-).

Kluci, děkujeme, že se snažíte udržovat
naši obec čistou a „posekanou“.
◗ Nicméně nás trápí to, že ať se všichni snažíme jakkoli, některé věci jsou 
zřejmě  občanům  lhostejné.  Jako  příklad  uvádíme  několik  obrázků,  jak 
dopadly opravené prvky na dětském hřišti, koše. Přikládáme také foto-
grafie černých skládek a vraků po obci. Příliš tomuto chování nerozumí-
me, ale nás to nezastaví ve snaze obec stále zkrášlovat.
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Volnočasové aktivity a kultura

Cyklozávod L‘Etape Czech
Republic by Tour De France
◗ 28. 8. 2021 projel přes naši obec 
cyklozávod  L‘Etape  Czech  Re-
public by Tour De France. Hlavní 
silnice byla na pár hodin uzavřená 
a děkujeme všem fanouškům, kteří 
dorazili fandit na trasu závodu.

A co nás čeká v oblasti
kultury?
◗ Na sobotu 23. 10. 2021 chystá-
me festival jídla „Hýskov vaří pro 
radost“. Kdo by měl zájem zapo-
jit  se  do  kulinářské  akce,  kterou 
tentokrát  doprovodí  hudební  fes-
tival a program pro děti, nechť se 

přihlásí na e-mailové adrese: starosta@obechyskov.cz. Budeme se  těšit 
a přát si, aby nás covid nezastavil.

10 000 kroků
◗ V dubnu jsme se s čistě dámským týmem zapojily do výzvy 10.000 kro-
ků a nachodily jsme za měsíc dohromady přes 1.000 km. Projekt zahajuje 
další výzvu, ve které budeme chodit tentokrát v měsíci říjnu. Aby se nám 
lépe chodilo, nechali jsme zhotovit ponožky s názvem našeho týmu „Kro-

ky Hýskova“, které jsme udělali i v modrém provedení pro pány. Pojďte 
s námi do další výzvy! Pro další  informace nás neváhejte kontaktovat, 
budeme se těšit.

Dětské hřiště Františka Nepila
◗ Víme,  že  jsme  slibovali  realizaci hřiště v  letošním  roce,  ale neustále 
nám někdo hází doslova klacky pod nohy. Tentokrát nám nedal souhlas 
ČEZ  a  pracujeme  na  předělání  projektové  dokumentace.  Zarazilo  nás, 
že nebyl projekt koordinován již při tvorbě, protože se ochranné pásmo 
nachází v místě od počátku záměru tento pozemek převzít od developerů. 
Snažíme se co nejdříve o nápravu a realizaci.

Majetek obce, příprava smluv v souvislosti
s prodejem/odkupem majetku

Záměr prodeje pozemků
◗ Na zastupitelstvu, které se bude konat v pondělí 20. 9. 2021, projedná-
me záměr o prodeji následujícího pozemku:
p.č. 929/4 ostatní plocha o výměře 11 m2 (část komunikace Prostřední)
Záměr včetně náhledu naleznete na úřední desce obce a je možné k němu podat 
připomínky prostřednictvím emailové adresy: podatelna@obechyskov.cz.

Zastupitelstvo obce Hýskov

Výpis z usnesení Zastupitelstva obce Hýskov dne 28. 6. 2021
◗ VZALO NA VĚDOMÍ:
- informace podané ohledně plnění usnesení z minulého jednání
- podanou zprávu o činnosti Rady obce Hýskov
- návrh společnosti Pod Klukem, s. r. o., s tím, že záležitost bude zařazena 
na příští zasedání Zastupitelstva obce Hýskov
◗ SCHVÁLILO:
- Jednací řády Kontrolního a Finančního výboru v upraveném znění
- prodej pozemku p. č. 590/40, ostatní plocha o výměře 41 m2 (dle GP 
oddělená část z pozemku p. č. 590/29), včetně uzavření předložené Kupní 
smlouvy mezi obcí Hýskov a žadatelem za celkovou cenu 3.280 Kč
- předložený Dodatek č. 11 ke Smlouvě o dílo č. 213003/2003, ke Smlou-
vě o dílo 2013/312055 a ke smlouvě na svoz bioodpadu se společností 
AVE CZ s.r.o. s platností zvýšení cen od 28. 6. 2021
- poskytnutí dotace z rozpočtu obce Hýskov 2021 pro Klub seniorů Hýs-
kov v celkové výši 64.000 Kč
- poskytnutí dotace z rozpočtu obce Hýskov 2021 pro FK Hýskov v cel-
kové výši 150.000,– Kč
-  poskytnutí  dotace  z  rozpočtu  obce Hýskov  2021  pro  Sportovní  klub 
Tenis Hýskov, z. s. v celkové výši 78.000,– Kč
- Dodatek ke Zřizovací listině MŠ Ledňáček Hýskov v následujícím zně-
ní: Činnost MŠ Ledňáček Hýskov se rozšiřuje o školní jídelnu – výdejnu 
na adrese Družstevní 204, 267 06 Hýskov
◗ NESCHVÁLILO:
-  prodej  pozemku  p.  č.  853/2,  trvalý  trávní  porost  o  výměře  1.686 m2 
(dle GP oddělená část z pozemků p. č. 851, 853 a 859), včetně uzavření 
předložené Kupní smlouvy mezi obcí Hýskov a žadateli za celkovou cenu 
168 600,– Kč.

Navržený program VZZO 20. 9. 2021
◗ Místo konání: Spolkové a informační centrum Hýskov
◗ Doba konání: pondělí 20. 9. 2021 od 18:00 hod.
Navržený program:
1. Zahájení, schválení programu zasedání, určení ověřovatelů zápisu a zapisovatele
2. Kontrola plnění usnesení z předchozího jednání
3. Informace o rezignaci člena Finančního výboru
4. Návrh na aktualizaci Strategického rozvojového plánu Obce Hýskov
5. Návrh vypořádání projektových prací nástavby ZŠ Hýskov nad novou 
budovu MŠ
6. Návrh OZV č. 1/2021 o stanovení poplatku za svoz komunálního odpadu
7. Návrh OZV č. 2/2021 o úhradě vodného a stočného ve dvousložkové formě
8. Návrh Dodatku č. 1 ke Smlouvě o spolupráci při zajišťování a spolufi-
nancování dopravní obslužnosti
9. Žádost o odkup části pozemku p. č. 929/4, ostatní plocha o výměře 11 
m2 včetně projednání uzavření Kupní smlouvy
10. Žádost  o  odkup pozemku p.č.  1003,  trvalý  trávní  porost  o  výměře 
1.809 m2

11. Žádost o projednání návrhu společnosti Pod Klukem s.r.o. včetně zna-
leckého posudku – odložený bod z předchozího jednání
12. Diskuze a závěr

V PŘÍPADĚ DOTAZŮ, NÁPADŮ, PŘIPOMÍNEK NEBO ČEHOKO-
LIV, CO BYSTE S NÁMI CHTĚLI ŘEŠIT, SE NA NÁS NEVÁHEJTE 
KDYKOLIV OBRÁTIT.

Veronika Šmolcnopová, starostka obce Hýskov
Mgr. Pavla Šimonová, místostarostka obce Hýskov
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Dětské hřiště u ZŠ

Čištění vsakovacího systému dešťových vod v ulici 
Františka Nepila

Osvobození z daně z nemovitostí
Informace pro poplatníky daně z nemovitých věcí týkající 

se uplatnění osvobození podle § 4 odst. 1 písm. k) zákona 
o dani z nemovitých věcí na zdaňovací období roku 2022.

Ustanovení § 4 odst. 1 písm. k) zákona o  dani z  nemovitých věcí ve 
znění účinném od 1. 1. 2020, které vzhledem k přechodnému období lze 
v plné šíři uplatnit na zdaňovací období roku 2022:

Od daně z pozemků jsou osvobozeny pozemky v rozsahu, v jakém 
se na nich nachází
1. ochranné pásmo vodního zdroje I. stupně,
2. krajinný prvek skupina dřevin, stromořadí, travnatá údolnice, mez, 
příkop nebo mokřad, pokud je tento prvek evidován v evidenci ekolo-
gicky významných prvků podle zákona upravujícího zemědělství, nebo
3. příkop, mokřad, močál, bažina, skalní útvar, rokle nebo strž, pokud 
jde o pozemky ostatních ploch mimo zastavěné území obce, které nejsou
užívány k podnikání

V případě pozemků ochranného pásma vodního zdroje I. stupně ne-
dochází k žádným změnám. Poplatníkům tedy nevznikla ve vztahu ke 
změně zákona povinnost podat daňové přiznání k dani z nemovitých 
věcí.

Základní podmínkou pro uplatnění nároku na osvobození podle § 4 
odst. 1 písm. k) bodu 2 zákona o dani z nemovitých věcí v daňovém při-
znání je zápis krajinných prvků (skupina dřevin, stromořadí, travnatá 
údolnice, mez, příkop nebo mokřad) [který nejprve musí vymezit Agen-
tura ochrany přírody a  krajiny] do evidence ekologicky významných 
prvků v evidenci LPIS, a to v rozsahu, v jakém se na pozemku nacházejí 
k 1. lednu roku, na který je daň stanovována.

Změny v evidenci ekologicky významných prvků v evidenci LPIS pro-
vádí Státní zemědělský intervenční fond (dále jen „SZIF“). Bližší informa-
ce k podání podnětu lze nalézt na adrese: https://www.szif.cz/cs/lpis-evi-
dence_ekologicky_vyznamnych_prvku

Osvobození pozemků v rozsahu, v jakém se na nich nachází příkop, 
mokřad, močál, bažina, skalní útvar, rokle nebo strž, pokud jde o po-
zemky ostatních ploch mimo zastavěné území obce, které nejsou uží-
vány k podnikání.

Aby mohl být pozemek v  rozsahu výměry výše uvedeného prvku 
osvobozen podle výše uvedeného osvobození, musí být evidovaný v ka-
tastru nemovitostí s druhem pozemku ostatní plocha a zároveň se musí 
nacházet mimo zastavěné území obce a  nesmí být užíván k  podnikání. 
Nezabírá-li výše uvedený prvek celou výměru parcely, osvobození se při-
zná pouze ve výměře výše uvedeného prvku.

V brzké době dojde ke slavnostnímu otevření dětského hřiště u základ-
ní školy, kde se děti mohou těšit na pyramidu, prolézačky, skluzavku 

a tabuli – to vše umístěné na měkoučkém travním koberci. Zároveň by-
chom chtěli touto cestou poděkovat za finanční dar, který byl na toto hři-
ště poskytnut.

Sběr nebezpečného
a velkoobjemového odpadu
proběhne dne 30. 10. 2021.
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Anketa k novému Strategickému plánu 
Letošní rok byl dosud provázen činnostmi na přípravě aktualizace Strategického rozvojového plánu obce 

Hýskov. Vše začalo již v dubnu, kdy na webu obce byly zveřejněny Projekty obce Hýskov 2021 – 2030. Tento průřezový 
dokument sestavil zásobník všech nápadů, které vznikly v prostředí Komise pro rozvoj obce, byly nám doručeny 
v rámci jarní výzvy od Vás nebo členů zastupitelstva obce. Poté jsme začali společně připravovat anketu, která měla 
zjistit další názory občanů, dále mínění o jednotlivých projektech a případně získat další náměty. Anketa byla spuštěna 
na konci června v digitální formě a současně byly do schránek doručeny tištěné dotazníky.  

Termín odeslání vyplněných dotazníků byl stanoven do konce července 2021 a v srpnu jsme pak pomáhali 
vedení obce s dalším kolem – setkávání s občany, která se odehrávala každý čtvrtek v srpnu od 18 hodin pokaždé na 
jiném místě. Tato fáze měla střídavý úspěch, ale například na náves dorazilo téměř 20 spoluobčanů. Veškeré podněty 
byly zpracovány, vytříděny a zapracovány do návrhu Strategického rozvojového plánu obce Hýskov, který bude 
Zastupitelstvem obce Hýskov projednán 20. září 2021.  

Základní čísla z ankety 

Celkově jsme obdrželi 219 vyplněných formulářů, 
z toho byla valná většina odevzdána formou webového 
formuláře (166) a 53 vyplněných dotazníků občané odevzdali 
do anketní krabice na OÚ Hýskov. Prvním krokem byla 
digitalizace papírových dotazníků a setřídění všech získaných 
dat. Rádi bychom touto cestou všem poděkovali, protože nad 
internetovou verzí občané strávili přes 44 hodin, dalších 14 
hodin trvalo pravděpodobně vyplnění papírové verze. Tento 
čas byl věnován ve prospěch obce.  

První dotaz zněl: Jak se Vám v obci žije? Bylo 
možné zaškrtnout ANO i NE, což se projevilo ve skutečnosti, 
že několik jedinců zvolilo obě možnosti. Naprostá většina 
občanů se přiklonila ke kladnému hodnocení života v obci a 
mnozí z Vás využili možnosti přidání stručného komentáře. 

Co se Vám v obci nelíbí? U této otázky byla možnost zvýraznit, co se nejvíce nelíbí, přičemž bylo možné 
vybrat některou z nabízených možností, nebo připsat vlastní důvod, který ztrpčuje život v Hýskově.  

Co nejvíce 
vadí? 

Špatné 
cesty 

Špatné či 
chybějící 
chodníky 

Dopravní 
obslužnost 

Vztahy mezi 
lidmi 

Pracovní 
příležitosti 

Málo 
sportovního 

vyžití 

Málo 
kulturního 

vyžití 
Odpověď ANO 175 125 39 38 12 49 35 
Odpověď NE 43 93 179 180 206 169 183 
Podíl ANO 80,3% 57,3% 17,9% 17,4% 5,5% 22,5% 16,1% 
Podíl NE 19,7% 42,7% 82,1% 82,6% 94,5% 77,5% 83,9% 

Už v této úvodní části se projevila asi největší současná bolest obce – kvalita cest, chodníků – obecně 
nevyhovující dopravní infrastruktura. Toto téma pak rezonovalo napříč všemi dalšími částmi dotazníku. Naopak veškeré 
ostatní nabízené problematické jevy byly vyhodnocené jako nepodstatné. V části, kde mohli občané popsat vlastní 
hodnocení, co se líbí či nelíbí, se pak opakovaly již úvodní náměty. Některé připomínky byly ojedinělé a tyto jsme již 
do tabulky nezařadili. 

Jak se Vám v naší 
obci žije ? ANO NE 

Dobře 188 26 
Špatně 29 185 

Proč se v obci žije špatně? Počet Proč se v obci žije dobře? Počet 
Stav silnic 14 Klidná vesnice 14 
Nová výstavba 7 Příroda 14 
Rušnost 5 Dostupnost Praha, Beroun 11 
Nedostatečné obchody a vybavenost 4 Lidé 5 
Chybějící infrastruktura 3 Vybavenost v obci 4 
Stav zeleně 3 Čistota v obci 2 
Již to není vesnice 2 Rozvoj obce 2 
Nedostatečná kanalizace 2 Rodinné vazby 2 

Digitální 
odpovědi

166 x
75,8%

Vyplněný leták
53 x

24,2%

Účastníci anketního průzkumu
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Co se Vám v obci nelíbí? 

Vlastní hodnocení toho, co se 
v obci nelíbí, má pomyslného 
vítěze v kategorii nová 
výstavba. Asi to není nic 
překvapivého, ale je to jedna 
z mála věcí, které jsou do 
značné míry mimo možnosti 
obce. Narážíme zde na více 
než 10 let starý územní plán, 
který výstavbu povoloval. 
Novou výstavbu pak doplňuje 
tradiční stížnost na stav cest a 
chodníků, po kterých všichni 
jezdíme. I zde publikujeme 
podněty, které získaly více 
hlasů.  

Co se Vám líbí  

Okolní příroda, klidné 
prostředí, možnosti trávení 
volného času, pocitové 
vnímání klidné obce – to jsou 
největší benefity, pro které je 
bydlení v Hýskově hodnoceno 
velmi pozitivně. Je to do 
značné míry závazek do 
budoucna, abychom charakter 
klidné a příjemné vesnice 
udrželi. Není v podobných 
anketách zvykem, aby bylo 
kladně vnímáno vedení obce. 
Zde získalo 4 plus body a 
žádný negativní. 

Co by měla obec v budoucím desetiletí financovat? 

Strategický plán se týká zejména o projektů, na které by se obec měla v příštím období zaměřit. Proto jsme 
zde občanům nabídli možnost podpořit záměry a projekty, které byly zveřejněné již v letošním dubnu v Projektech 
obce Hýskov 2021 - 2030.  
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Podíl NE 7,4% 47,5% 73,7% 53,0% 55,3% 38,7% 47,9% 68,2% 84,8% 38,7% 
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Co má obec 
financovat? 
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Odpověď ANO 65 54 133 143 141 109 142 75 79 79 
Odpověď NE 152 161 84 74 76 106 75 142 138 138 
Podíl ANO 30,0% 25,1% 61,3% 65,9% 65,0% 50,7% 65,4% 34,6% 36,4% 36,4% 
Podíl NE 70,0% 74,9% 38,7% 34,1% 35,0% 49,3% 34,6% 65,4% 63,6% 63,6% 

Odpovědi občanů zde opětovně potvrdily hlavní prioritu – cesty a chodníky. Nově se zde objevuje poptávka po 
posílení kapacity 1. stupně ZŠ, ale i výstavba nové školy pro II. stupeň. Je potvrzena potřeba úpravy odpadového 
hospodářství a k budoucím prioritám náleží úprava břehu Berounky, jakož i sportovního areálu. Některé projekty pak 
jako by dostaly pomyslnou stopku.  

Zapojíme se do rozvoje obce? 

Dotazník dále pokračoval 
zjišťováním postoje občanů 
k zapojení do rozvoje obce. Uváděl 
možnosti ANO/NE a v případě volby 
ANO pak mohli respondenti uvádět 
jak.  

Nadpoloviční většina 
občanů potvrdila ochotu přiložit 
ruku k dílu a za to jim patří 
obrovský dík. S tímto bude obec 
určitě aktivně pracovat. A i ti, kteří 
zde uváděli NE, se ve své podstatě  
nevědomky do rozvoje obce zapojili 
tím, že dali najevo svůj názor, své myšlenky, své podněty. Velké poděkování tak patří všem. 

Jaké služby v obci chybí? 

Široká škála 
chybějících služeb se 
projevila v této části. Na 
druhé straně je však 
nutno konstatovat, že 
asi není posláním obce 
provozovat restaurační 
zařízení. A i další 
chybějící služby nepatří 
do působnosti obce.  

Mnoho námětů 
se však již kryje 
s předchozími částmi 
ankety a budou jistě 
zapracovány.  

Pro některé z nich pak bude obec jistě zvažovat možnosti, jak pro žádané služby vytvořit podmínky – například 
v obecních objektech, nicméně se musí nejdříve najít aktivní občan, který by chtěl začít provozovat nějakou živnost. 
Chybějící bankomat pak také nespadá do působnosti obce, ale mělo by být v zájmu bankovních ústavů svoji nabídku 
rozšířit i na Hýskov, vždyť se nejedná jen o naše občany, ale o spoustu návštěvníků – turistů, kteří do Hýskova zavítají 
ať už na kole, na lodi, autem či vlakem. 
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Kdo se ankety zúčastnil? 

Před samým závěrem ankety jsme zjišťovali, kdo vlastně odpovídal. S počtem 125 odpovědí převládají ženy, 
mužů bylo pouze 93 a 1 občan své pohlaví neuvedl. Věková škála postihla všechny věkové kategorie, nejvíce se zapojili 
spoluobčané ve věku mezi 30 – 50 lety. U doby bydlení v Hýskově pak výrazně převládá skupina, která zde žije 5 – 
10 let. 

Odpovědi na místo, kde 
v Hýskově žijete, nejsou zcela 
konzistentní, neboť byly použity pro 
stejná místa různé názvy. Tudíž Kluk 
může být totéž co horní část, stará 
zástavba se pak kryje s většinou 
obce. Nicméně lze soudit, že anketa 
postihla celou obec, možná 
s poznámkou, že spoluobčané 
z nových lokalit (Kluk, Sokolka, 
Viničky) se do ankety zapojili 
relativně více. 

Poslední část ankety – volné 
pole působnosti 

V poslední části ankety mohli 
občané uvést cokoliv dle vlastního 
uvážení. A tak nepřekvapuje opětovná 
první pozice dopravní infrastruktury. Pak 
uvádíme „Ostatní“ což je skupina 
jednotlivých námětů, které zůstávají 
v evidenci. Následuje volání po zastavení 
nové výstavby, což není vždy úplně 
v možnostech obce. Občané vesměs 
pozitivně hodnotí vyšší míru komunikace 
ze strany současného vedení obce a přejí 
si, aby se v tomto trendu pokračovalo.  

Všechna zde uvedená zjištění a 
náměty byly zapracovány do nového 
Strategického rozvojového plánu obce 
Hýskov a je nyní na zastupitelstvu, aby 
jej přijalo. Děkujeme všem, kdo se do 
ankety zapojili, jakož i ostatním, kteří 
přišli na setkání s občany, nebo dali jinak 

najevo své náměty a nápady. Jsme přesvědčení, že praktické a pozitivní dopady poznáme všichni v brzké době. Díky 
všem, kdo se do vyhodnocení ankety zapojili. 

Za komisi pro rozvoj obce Hýskov – Ing. Petr Horský, předseda. 
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Vážení spoluobčané, příznivci 
MŠ Ledňáček Hýskov,

prázdniny jsou již minulostí. 
Dovolte nám tedy Vás informovat, 
co se před a během prázdnin událo 
v  MŠ LEDŇÁČEK HÝSKOV. Za-
čátkem června se slavilo a  slavilo, 
byl DEN DĚTÍ.

Pro malé školkáčky bylo na-
chystané dopoledne plné zábavy, 
soutěží, tance a  také i  odměny 

a  dárky. 2.  června se děti vydaly 
na pěší výlet do Nižbora. Téměř 
pětikilometrovou trasu zvládli 
bez problémů všichni naši malí 
turisté. Za odměnu byla zmrzlina 
a  cesta vlakem zpět do Hýskova. 
Krásný prosluněný den si užil ka-
ždý účastník výletu. Říká se: „Po 
práci - užijeme si legraci.“ V  MŠ 
to bylo naopak. Po oslavách DNE 
DĚTÍ na ně čekala hlavně práce. 

Nacvičovali jsme na závěrečné vy-
stoupení pro rodiče a spoluobčany. 
Vystoupení se uskutečnilo v  KD 
Hýskov 17.  6.  2021 od 17 hodin 
pod názvem Z  POHÁDKY DO 
POHÁDKY - aneb Zvonečkem to 
začalo, zvonečkem to končí. Zapl-
něný sál viděl pohádky O perníko-
vé chaloupce, Červená Karkulka, 
O  Sněhurce a  Kouzla královen. 
Rovněž se předvedl kroužek mo-
derních tanců s  vystoupením Le-
dové království. Obrovský aplaus 
sklidili všichni účinkující. Nejví-
ce pozornosti se dostalo dětem 
předškolním. Každý předškolák 
se představil a posléze byl za asis-
tence paní učitelek a paní ředitelky 
pasován na školáka.

Akce se zúčastnila paní sta-
rostka a  místostarostka. Předško-
láky obdarovaly upomínkovými 
předměty a  přednesly jim vtipné 
veršované přání. O  této události 
vyšel článek v Berounském deníku 
doplněný fotodokumentací. Také 
by se slušelo poděkovat obecní-
mu úřadu a  všem zaměstnancům 
restaurace U  Bóny za vstřícnost 
a ochotu.

V červnu mají všichni tatínko-
vé svátek – DEN OTCŮ. Děti si pro 
ně připravily překvapení v podobě 
plechovky zlatavého moku s vlast-
noručně vyrobenou etiketou.

23.  6. se celá MŠ vypravila na 
celodenní výlet do KRTKOVA 
SVĚTA. Počasí nám moc nepřá-
lo, děti i  paní učitelky se vracely 
domů špinavé, ale s  úsměvem na 
tváři.

Ani o  prázdninách se nezahá-
lelo. Chystalo se otevření nové MŠ 
U  STATKU 777. Celé prázdniny 
se objednávalo, montovalo, zdobi-
lo… A i když si pár lidí včetně paní 
ředitelky muselo odsloužit noční 
směnu, 31.  8.  2021 v  9.00 hodin 
byla nová MŠ slavnostně otevřena. 
Po projevu paní starostky a  paní 
ředitelky přestřihly pásku samy 
děti. Ty se potom postaraly o hu-
dební vystoupení. Zarecitovaly, 
zazpívaly a zatančily na píseň Ma-
teřinky. Také se zúčastnily dopro-
vodného programu. Rovněž o této 
akci vyšel článek v  Berounském 
deníku. Obě budovy - jak stávají-
cí Družstevní 204, tak odloučené 
pracoviště U  Statku 777 jsou již 

Mateřská
škola
Ledňáček
Hýskov

◗ Dětský den

◗ Loučení se školkou
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připraveny na příchod nových 
i  staronových školkáčků. My jim 
přejeme, ať je ten nový školní rok 
alespoň stejně podařený jako ten 
loňský i  navzdory překážkám ko-
ronaviru. Vám všem děkujeme za 

spolupráci a  podporu, na kterou, 
doufáme, navážeme i  ve školním 
roce 2021/2022. Tak nám držte 
pěsti, ať do něj vstoupíme PRA-
VOU NOHOU. DĚKUJEME.

Kolektiv MŠ

Začátek roku v základní škole

Dne 1. 9. 2021 začal nový škol-
ní rok. Do lavic hýskovské ZŠ 

usedlo 127 žáků, z  toho 18 prv-
ňáčků. Společně s  novými žáč-
ky přišli i  jejich rodiče, babičky 
a dědečkové. Uvítala je paní ředi-
telka s paní starostkou, místosta-
rostkou a  třídní učitelkou. Paní 
vychovatelky seznámily rodiče 
s  provozem školní družiny. Slav-
nostní zahájení proběhlo v  pro-
storách školního dvorku, poté se 
šli všichni žáčci podívat společ-
ně s  paní učitelkou do své třídy. 
V  dalších ročnících zasedli žáci 
do lavic v těchto počtech:
2. ročník 23 žáků
3. ročník 26 žáků
4. ročník 25 žáků
5.A 19 žáků
5. B 16 žáků.

Školáky čeká práce a  povin-
nosti, ale také nová jídelna a nová 
prostorná tělocvična. Volný čas 

v  odpoledních hodinách vyplní 
žákům nejen školní družina, kde 
jsou otevřena tři oddělení, ale 
i  zájmové kroužky. V  letošním 
školním roce se děti mohou při-
hlásit na keramiku, angličtinu, ka-
ždou středu probíhá výuka SZUŠ 
(hra na nástroje, zpěv). Všechny 
čeká účast v  různých soutěžích, 
vycházky, výlety a hned v září dět-
ské mobilní dopravní hřiště. Žáci 
2. a 3. ročníku se na podzim zú-
častní povinného plaveckého vý-
cviku v rozsahu deseti dvouhodi-
nových lekcí. V letošním školním 
roce mají žáci ŠD možnost pohrát 
si na novém dětském hřišti pod 
kostelem, ale i  v  dřevěném do-
mečku či na pískovišti v prostoru 
školní zahrádky.

Všem žákům přejeme mnoho 
úspěchů v nadcházejícím školním 
roce, rodičům hodně trpělivosti 
a co nejvíce radosti ze svých dětí.

Mgr. Jarmila Piskáčková

VÍTÁNÍ  OBČÁNKŮ ,
KTERÉ PŘ IPRAVUJEME
NA STŘEDU 13.10.2021

SRDEČNĚ  ZVEME VŠECHNA MIMINKA  NA

 PRO PŘIHLÁŠENÍ DÍTĚTE NÁS
KONTAKTUJTE PROSÍME NA E-MAILOVOU

ADRESU: podatelna@obechyskov.cz 
(v případě potřeby přidáme další termíny 

 po dohodě s rodiči) 

Nová školka r. 2021
Ludmila Stejskalová (v MŠ v Hýskově učila od r. 1961 do r. 1985)

Co že to vyrostlo
u statku na stráni?
Co se modrá na obzoru
a vyhlíží z kopce dolů?
Má připraven hračky
a čeká na Hýskováčky?

Je to školka! Hezká, nová!
Kolemjdoucí nemá slova:
„My se máme, my se máme,
že tak krásnou školku máme!“
Jdeme na to otvírání,
Hýskováci, pojďte s námi!
A děti, co s námi jdou,
už zítra si tu pohrajou.

Tak Ti, milá školičko,
píšu tohle přáníčko:
Cestička ke školce
ať se krásně klikatí,
sluníčko každý den
ať ji dětem pozlatí.

Hra anebo výuka
holku či kluka
ať rozveselí a poučí.
Ať se tu děti krásně mají,
jak u maminky v náručí.

že tak krásnou školku máme!“

◗ V Krtkově světě
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Na co se vaše organizace za-
měřuje?

Dementia podporuje ty, kdo se 
v domácím prostředí starají o blízké-
ho člověka s Alzheimerovou nemocí 
nebo některým druhem demence. 
Taková péče bývá nesmírně náročná 
po fyzické i  duševní stránce a  často 
vede k  vyčerpání pečujícího. Navíc 
mívá dopady na jeho profesní a  ro-
dinný život i  na zdraví. Pečující se 
často ocitnou v nové roli zcela neo-
čekávaně, nemají zkušenosti ani po-
třebné vědomosti a  zaskočí je nejen 
projevy nemoci samé, ale i to, jak ši-
roký okruh lidí ovlivní. A právě v té 
chvíli – ale raději dříve – můžeme na-
stoupit my a poskytnout pečujícímu 
rady i podporu, aby svou roli zvládl 
a nezaplatil za to vlastním zdravím.

Jak vás to vůbec napadlo?
Dementii jsme založily s kolegy-

němi s  dlouholetou praxí v  oboru 
péče o  lidi s  demencí. V  této práci 
jsme přicházely do styku nejen s ne-
mocnými lidmi, ale i s  jejich pečují-
cími rodinami a postupně si uvědo-
movaly, jak tristním podmínkám 
musí čelit. Mnozí pečující se ocitají 
v  situaci, kdy kromě vlastní práce 
a rodinných povinností musejí navíc 
de facto vykonávat zaměstnání pečo-
vatelky, a to až sedm dní v týdnu a 24 
hodin denně, bez předchozí průpra-
vy a  samozřejmě zadarmo. Takové 
vytížení není dlouhodobě snesitelné, 
a  přece se setkáváme s  případy, kdy 
pečující takto fungují celá léta. Často 
přitom nevědí, na jakou pomoc mají 
nárok nebo jaká pomoc vůbec při-
chází v úvahu. Proto jsme se rozhodli 
zaměřit právě na tuto skupinu – do-

mácí či rodinné pečující – a v podsta-
tě pro ně vybudovat „záchrannou síť“. 
V týmu je nás nyní už přes třicet a pů-
sobíme v celém Středočeském kraji.

Jak konkrétně pomáháte?
V první řadě informacemi. Ve 12 

městech Středočeského kraje jsme 
založili síť poraden, kde si lze domlu-
vit konzultaci s odbornými pracovní-
ky; ti mohou přijít i do domácnosti, 
kde péče probíhá, a doporučit změny, 
které budou ku prospěchu zúčast-
něných. V  našem okrese jde o  výše 
zmíněnou poradnu v Hornohradeb-
ní ulici v Berouně. Dále organizuje-
me na 25 místech kraje svépomocné 
podpůrné skupiny, kde lze sdílet své 
prožitky a  zkušenosti s  lidmi, kte-
ří procházejí podobným životním 
údobím; mnozí z pečujících tu nejen 
přijímají rady, ale i sami radí druhým. 
Při svépomocné skupině je vždy pří-
tomný i odborný „moderátor“, který 
se stará o  plynulý průběh, odborné 
rady a  příjemnou atmosféru. Dále 
lze využít informačního chatu s od-
borníky, kam je možné kdykoli zaslat 
otázky, a expert v daném oboru na ně 
odpoví buď přímo, nebo do mailu. 
Konkrétně v  našem okrese budeme 
od října na Tetíně realizovat každý 
měsíc také zajímavou tematickou 
přednášku.

Kdo všechno může využít vaše 
poradny a podpůrné skupiny?

Poradny i  skupiny jsou určeny 
v  první řadě pro rodinné pečující, 
přijít může ale každý, kdo shání infor-
mace nebo má o  tuto problematiku 
zájem. Jsme rádi, když se lidé o  de-
menci zajímají, protože lepší infor-

movanost ve společnosti znamená 
větší naději na včasnou diagnostiku 
nemoci u vyššího množství lidí.

Jak vás mohou zájemci kon-
taktovat?

Poradna je otevřená každé pondě-
lí od 12 do 17 hodin a v ostatní dny 
po předchozí domluvě na telefon-
ním čísle 725 923 181 nebo e-mailu 
poradna.beroun@dementia.cz. Kon-
takty na další města jsou uvedeny na 
našich webových stránkách www.
dementia.cz, kde funguje i zmiňova-
ný chat.

Proč je tak důležitá včasná 
diagnostika?

Alzheimerova nemoc se nedá 
vyléčit, její průběh lze ale vhodnou 
medikací ovlivnit. Pokud je nemoc 
odhalena včas a  dojde k  nasazení 
příslušných léků, může dojít k výraz-
nému prodloužení doby (i v řádu let), 
kdy je nemocný relativně soběstačný. 
To navíc poskytne jeho blízkým více 
času, aby se na péči postupně připra-
vili – zpočátku obvykle stačí jen ob-
časná mírná výpomoc.

Co je to komunitní sdílená 
péče?

Jde o náš experimentální projekt, 
který zatím testujeme v  Hořovicích 
a  v  Brandýse nad Labem  – Staré 
Boleslavi. Jeho podstata je trochu 
podobná denním stacionářům, o ne-
mocné tu však střídavě pečují kromě 
profesionála i  jejich rodinní přísluš-
níci, kteří si „odpracují“ například je-
den den v roli „hostitele“, a po zbytek 
týdne mají volno a o jejich blízkého 
se postarají další pečující. Výhodou 

komunitní spolupráce je regionální 
dostupnost díky nižším nákladům na 
provoz a získání potřebných pečova-
telských dovedností, které rodinám 
usnadní péči následně i doma.

Kolik vaše pomoc stojí?
Pro uživatele jsou všechny služby 

zdarma. Veškerá naše pomoc je hra-
zena z grantů EU, dotací kraje a jed-
notlivých měst, darů jednotlivců či 
firem a výtěžku našich charitativních 
akcí.

Jaké máte cíle?
Chceme dosáhnout změn ve 

společnosti. Snad to zní ambicióz-
ně, jedná se ale o dosažitelné změny, 
které zlepší kvalitu života v naší zemi. 
Konkrétně bychom rádi docílili těch-
to změn:
- Výrazně lepší informovanost veřej-
nosti – zvýšení obecného povědomí 
o demenci
- Včasná diagnostika a  díky ní pro-
dloužení soběstačnosti nemocných
- Aby pečující věděli, kam se mohou 
obrátit a chodili za námi včas, ne až ve 
chvíli, kdy jsou už na pokraji sil.
- Vybudování „Alzheimer-friendly“ 
komunity, tedy dosažení společen-
ského nastavení, v němž budou lidé 
s demencí schopni déle a  lépe „fun-
govat“.
- Zlepšení mezioborové spolupráce 
v  těch odborných oblastech, které 
mohou péči o  lidi s  demencí ovliv-
ňovat.
- Posílit i mezi pečujícími povědomí, 
že se vždy mají na koho obrátit, že ně-
kdo stojí konkrétně za nimi, nejen za 
nemocnými, a že je bude provázet po 
celou dobu péče.

Společnost DEMENTIA pomáhající lidem pečujícím
o blízké s Alzheimerovou nemocí se představuje

Kousek nad Husovým náměstím v Berouně, v Hornohradební ulici, minete Poradnu Včera – poradnu pro seniory, lidi 
s demencí a jejich pečující. Tak jako v jiných městech i zde společnost Dementia nabízí pomoc lidem, kteří pečují o své 
blízké s Alzheimerovou nemocí. Kromě klasického poradenství je možné udělat si zde i základní testy paměti. Pracov-
ník poradny může poskytnout konzultaci i mimo poradnu (například v domácnosti), v rámci berounského okresu. O co 
vše organizace Dementia usiluje? To nám v rozhovoru prozradila Veronika Maslíková.

Nově otevřené Bistro U Mlsouna na adrese U Statku 635, Hýskov
Vás srdečně zve na dobrou kávu, zákusek či chlebíček.

Otevřeno kromě pondělí každý den. Více informací na FB stránce Bistro U Mlsouna či na tel. 777 176 034
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aneb Procházka po stopách putovních kamínků

Rádi bychom Vám představili novou kamínkovou
stezku, která začíná u lávky přes řeku Berounku 
a pokračuje po cyklostezce směr Beroun (značený je
začátek a konec stezky).

Na stezce na Vás čeká v současné chvíli cca 50
putovních kamínků. Délka trasy je necelé 3 km (včetně
zpáteční cesty) a je tak určena 
i pro nejmenší návštěvníky.

Kamínky lze libovolně měnit, přenášet a doplňovat 
v rámci stezky. Prosíme neodnášejte putovní kamínky
bez náhrady, aby si všechny děti mohly kdykoliv tento
zážitek plně užít. Základní kameny, které značí
počátek putovní stezky, najdete na začátku lávky přes
Berounku. Tyto kameny neodnášejte, ani s ními
nehýbejte, jsou to totiž kameny obce Hýskov.

Tak hurá na malování kamínků a užijte si výlet. 
OÚ Hýskov

Budeme rádi, když nám následně přidáte fotku svého
kamínku na FB stránky Obce Hýskov. 

 

K A M Í N K O V Á  
 S T E Z K A  V  H Ý S K O VĚ  

Volby do Poslanecké
sněmovny

Parlamentu ČR
Volby se konají ve dnech

8. října (pátek 14:00–22:00)
9. října (sobota 8:00–14:00)

Volební místnost najdete tradičně v budo-
vě Obecního úřadu Hýskov.

Připomínáme,  že  u  voleb  prokazujete 
svoji  totožnost  platným  občanským  průka-
zem. U těchto voleb lze volit  i s voličským 
průkazem.  Bližší  informace  k  této  proble-
matice  naleznete  na  stránkách MV ČR htt-
ps://www.mvcr.cz/volby-volicske-prukazy.
aspx). Vstup do volebních místností se bude 
řídit aktuální epidemiologickou situací a vy-
daným nařízením.

Dům dětí a mládeže Be-
roun se na Vás bude 

již tradičně těšit na kera-
mickém kroužku ve škole 
v  Hýskově a  ve Spolkovém 
a informačním centru Hýs-
kov, kde na Vás opět čeká 
kroužek keramiky rodiče 
s  dětmi. Zároveň stále hle-
dáme nové kolegy do na-
šeho týmu, a  to především 
lektora na keramické krouž-
ky a sportovní kroužky, jak 
v Berouně, tak i v Hýskově. 
V případě zájmu nás může-
te kontakt na: daniela.dole-
zalova@ddmberoun.cz.

Těšíme se na Vás!
Tým DDM Beroun

Vítáme Vás v novém školním roce!
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◗Historie

Areál bývalých železáren a betonárky
Rok 1386 je prvně uváděn jako 

založení železáren ve Staré Huti. 
Ty pak v  dalším průběhu mnoho-
krát změnily majitele. Ruda se do 
železáren dovážela z blízké Jakubin-
ky, dřevěné uhlí se pálilo v okolních 
lesích. K  huti patřil panský dvůr 
a hospodářství. Od roku 1530 se za-
čalo využívat vody z řeky. Ve 14.-16. 
století se železo vyrábělo v  ležatých 
pecích. Kolem roku 1550 se zaváděla 
nová výroba železa. Ruda se tavila 
v  pecích, tzv. dýmačkách. V  druhé 
polovině 17. stol. byla postavena 
nová modernější pec. Ruda se tavila 
nepřetržitě, takže se pec nemusela 
denně zatápět.

Na počátku 18. stol. měla Stará 
Huť jedná vysokou pec. Druhá po-
lovina 18. stol. přinesla opět změnu 
ve výrobě železa. V  roce 1773 byla 
postavena moderní pec. V roce 1841 
byla vybudována válcovna a  o  dva 
roky později byly dány do provozu 
moderní pudlovací pece, které byly 
již vytápěny uhlím a  hamry byly 
poháněny turbinovou elektrárnou. 
V roce 1870 se při výrobě železa za-
čal používat koks.

V  roce 1909 se železárny staly 
majetkem Pražsko-železářské spo-
lečnosti. V roce 1934 došlo k uzavře-
ní železáren u důvodu nerentability. 
Roku 1938 zakoupil železárny Ing. 
Jelínek, zavedl výrobu betonových 
dílců, cementářského, teracového 
a  sanitárního zboží. Později zavedl 
výrobu nových prefabrikovaných 
dílců. Během války měl závod v Hýs-
kově kolem 500 zaměstnanců.

V  roce 1946 byla na Krétě po-
stavena svobodárna, později tam 
bylo učňovské středisko, v blízkosti 
byly postaveny montované učebny. 
V  roce 1948 byl závod znárodněn 

a nesl název Československé stavební 
závody, n.p. závod montované stavby 
Praha. Od roku 1951 nesl nový ná-
zev Prefa, národní podnik Praha. 
Závod byl postupně modernizován, 
mechanizován linkami různých 
typů, vyráběly se stále těžší prvky 
o větších kubaturách s všestranným 
použitím. Byla postavena nová so-
ciální zařízení, jídelna, kuchyně 
a  jeviště. Štěrkopísek se těžil z  řeky 
Berounky pomocí vodního bagru. 
1953 vznikla Západočeská Prefa, 
n.p. se sídlem v Hýskově. V šedesá-
tých letech začala za plného provozu 
rekonstrukce závodu. Nový provoz 
byl vybaven moderními linkami na 
stropní panely, na středně nosné stě-
ny pro bytovou výstavbu a linkou na 
výrobu kazetových střešních panelů, 
stěnových prefabrikátů, schodů, pre-
fabrikací pro opěrné konstrukce, be-
tonových pražců a silničních panelů. 
Byla postavena nová kotelna, sklád-
ka panelů s mostními jeřáby, skládka 
kameniva, strojní dílna, dvě budovy 
podnikového ředitelství, moderní 
kuchyně s jídelnou a jevištěm.

V roce 1968 byl kolektivu pracu-
jících prvně propůjčen prezidentem 
republiky Řád práce. Výroba byla 
zajišťována v  třísměnném provozu. 
Denně se nakládalo 30-40 vagónů 
s panely. Za jeden rok se vyexpedo-
valo cca 5400 nákladních aut s pre-
fabrikáty. Závod vlastnil rekreační 
středisko v Srní na Šumavě, Kovář-
ské v Krušných horách, Rejštejně.

Od roku 1986 byl podnik Prefa 
začleněn do oborového podniku 
Průmstav Praha. Vedle Závodu Hýs-
kov sdružoval ještě závody: Lužec, 
Lysá nad Labem, Městec Králové, 
Bučice, provozovny Rožďalovice, 
Velim, Rynholec a Kutná Hora.

V sále závodního klubu byly po-
řádány taneční zábavy, estrády. V pa-
desátých až sedmdesátých letech 
se hrálo ochotnické divadlo. Také 
sportovní oddíly kopané, odbíjené, 
tenisu, turistiky nesly název TJ Prefa. 
Závod měl vlastní zdravotní středis-
ko a závodní knihovnu.

V  roce 1990 byla postupně 
omezována výroba, většina dělníků 
a  úředníků byla propuštěna. Lin-
ky na výrobu panelů se zastavily, 
nákladní cisterny přestaly dovážet 
cement, zastavovaly se i  pomocné 
provozy a přestala se používat vleč-
ka. Zůstala Prefa, státní podnik v li-
kvidaci. V roce 2002 byla ukončena 
likvidace státního podniku.

J. Fišer: Historie obce Hýskova◗ Pohled do výroby.

◗ Výroba sanitárního zboží.

◗ Pohled do výroby.

◗ Stavba kuchyně, jídelny s jevištěm 1960-61 – dnešní kulturák)

◗ Vzácné foto z r. 1944.
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◗ Vlečka a hlavní sklad - rok 1963.

◗ Pohled na vstup do závodu – 1987.

◗ Skládka panelů

◗ Stavba podnikového ředitelství 1963 – 64.

◗ Pohled do závodu - 1968.

◗ Celkový pohled na hýskovskou Prefu.

◗ Vstup do závodu - 1963.

◗ Zaměstnanci hýskovské Prefy.
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Milí Hýskováci,
chtěli bychom touto formou 

poděkovat. Již šestým rokem pořá-
dáme příměstské tábory v rodném 
domě Františka Nepila  – SPOL-
KOVÉ A  INFORMAČNÍ CENT-
RUM HÝSKOV. Obecní úřad nám 
tyto vnitřní a  venkovní prostory 
ochotně celé poskytuje k  užívá-
ní vždy dva týdny během letních 

prázdnin. Paní správcová, která 
je v  domečku přítomna, nám vy-
chází vstříc a skvěle se s ní spolu-
pracuje. Restaurace U  Bóny nám 
připravuje výborné obědy, dětem 
i vedoucím moc chutná a pokud si 
přejeme, dostaneme i  přidáno. Po 
dobrém obědě je nám namíchána 
ta nejlepší hýskovská zmrzlina. 
V  obchodě Coop dostaneme zase 

čerstvé pečivo na dobrou svačinu. 
O spolupracujících rodičích, hlav-
ně pečících maminkách, ani ne-
mluvě. K programu využíváme ne-
jen prostory domečku, ale hlavně 
malebné okolí obce Hýskov. Letos 
jsme si dokonce prohlédli zachrá-
něná nebo odložená zvířátka, a  to 
s dokonalým výkladem. Také nám 
jedni místní vždy na jedno odpole-

dne poskytnou svoji zahradu s ba-
zénem a dalším vyžitím. To, že jsou 
táborníci spokojeni, nám dokazují 
tím, že se stále vrací. Někteří kaž-
doročně i na oba turnusy. Bez Vaší 
ochoty a spolupráce bychom to ne-
zvládli. Takže ještě jednou VŠEM 
VELKÝ DÍK. ZA FANDŮV TÝM 
A SPOKOJENÉ DĚTI

Ivana Řeřichová

Mladí hasiči Rackové – chlouba obce – hledají nové členy
Přes 50 dětí je členy Mladých hasičů – Racků. Tato součást SDH Hýskov úspěšně reprezentuje Hýskov již téměř dvě desetiletí. Od září startujeme 

novou sezónu a zveme i další děti k aktivnímu zapojení do této sportovní činnosti. Najdete nás každou neděli od 15 do 18 hodin na fotbalovém 
hřišti a později v tělocvičně. Naučíte se spoustu nových dovedností, budete závodit s jinými družstvy, v létě jezdíme na tábor, naučíte se spoustu 
znalostí o ochraně před požáry. Uvítáme všechny děti od 3 let.

Více na www.hasicihyskov.cz, nebo facebook.com/mhrackove/ nebo napište na hasicirackove@seznam.cz

Fandovy tábory v rodném domě Františka Nepila
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TALICHŮV BEROUN

3. 10. – 9. 11. 
2021

Více informací na TALICHUVBEROUN.EU

ZA PODPORY KRAJSKÉHO ÚŘADU STŘEDOČESKÉHO KRAJE

3. 10. 2021  |  19:30
KOSTEL SV. JAKUBA V BEROUNĚ
PROLOG 
VARHANNÍ RECITÁL
Gerard Legierse (Nizozemí)
Johann Sebastian Bach, Georg Friedrich 
Händel, Jan Zwart, Eugène Gigout, 
Alexandre Guilmant, Louis Vierne 

5. 10. 2021  |  19:30
KD PLZEŇKA, BEROUN
PRAŽSKÝ KOMORNÍ 
ORCHESTR
Leoš Čepický dirigent
Wolfgang Amadeus Mozart,  
Ludwig van Beethoven

12. 10. 2021  |  19:30 
KD PLZEŇKA, BEROUN
HARFA V RODINĚ
Hana Müllerová,  
Kamila Jouzová,  
Mariana Jouzová,  
Dominika Svozilová
G. Green, M.L. Williams,  
Antonín Dvořák, W.März,  
Čajkovskij, Debussy,  
Bedřich Smetana

19. 10. 2021  |  19:30 
KD PLZEŇKA, BEROUN
KAPESNÍ ORCHESTR
České noneto
Romana Zieglerová – housle, Petra 
Brabcová – housle, Vladimír Kroupa – viola, 
Simona Hečová – violoncello, David  
Pavelka – kontrabas, Jiří Skuhra – flétna,  
Vladislav Borovka – hoboj,  
Aleš Hustoles – klarinet, Pavel  
Langpaul – fagot, Jiří Špaček – lesní roh
Václav Trojan, Richard Wagner,  
Johannes Brahms 

26. 10. 2021  |  19:30
KD PLZEŇKA, BEROUN
AKADEMIE KOMORNÍ HUDBY
Claude Debussy, Maurice Ravel,  
Gustav Mahler, Bohuslav Martinů

2. 11. 2021  |  19:30 
KD PLZEŇKA, BEROUN
FLAMENCO
Jana Drdácká & Compañía 
Flamenco Element
Jana Drdácká a Eduard Zubák – tanec, 
Stanislav Kohútek – kytara a zpěv,  
Petra Dokládalová – zpěv, Matěj  
Konečný – cajón a tlesky
Celovečerní hudebně-taneční představení 
tanečního páru Jana Drdácká, Eduard 
Zubák a hudební skupiny.

9. 11. 2021  |  19:30
KD PLZEŇKA, BEROUN
PLZEŇSKÝ SMYČCOVÝ 
ORCHESTR
Ivo Pavelka – dirigent
J. Strauss, F. Lehár, O. Nedbal, A. Kételbey, 
A.L Webber, E. Morricone, F. Loew

5. 10. 2021  |  16:00
BEROUNSKÝ HŘBITOV
PIETNÍ AKT U HROBU  
V. TALICHA

MEZINÁRODNÍHO
HUDEBNÍHO 

FESTIVALU 

XXXIX. 
ROČNÍK

Změna programu vyhrazena. 
KD Plzeňka, Plzeňská 83, Beroun

Generální 
partner: 

Dlouholetý 
partner: 
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Nový workoutový prvek v Naučném parku

Fotbalový klub pořádá turistický pochod okolím Hýskova

Fotbalový klub Hýskov pořádá ve čtvrtek, 28. října 2021 turistický pochod okolím Hýskova - a to jako náhradu 
za - z důvodu pandemických opatření - neuskutečněný Novoroční pochod. Sraz a start ve 13.00 hod. na fotba-

lovém hřišti, pro účastníky bude připraveno občerstvení. Akce je zařazena do celorepublikového kalendáře akcí 
České unie sportu s názvem „Sportuj s námi“.

Firma Lhoist a  Muzeum České-
ho krasu připravili v rámci akce 

Evropské minerální dny exkurzi do 
aktivního vápencového Velkolomu 
Čertovy schody u Koněprus kom-
binovanou s návštěvou muzea.

V  sobotu 25.  září se uskuteční 
program, při kterém si registrova-
ní zájemci prohlédnou veřejnosti 
jinak nepřístupný lom, berounské 
muzeum a jeho geopark. Účastníci 
se mohou těšit na ukázky těžební 
a dopravní techniky značky Cater-
pillar a na prezentaci jednotek In-
tegrovaného záchranného systému. 
K  vidění bude i  ukázka úspěšné 
rekultivace po ukončení těžby. Kro-
mě lomu se část programu odehra-
je také v  berounském muzeu. Zde 

Velkolom Čertovy schody bude
mimořádně zpřístupněn veřejnosti

bude připravena komentovaná pro-
hlídka Paleontologicko-geologické 
expozice a  Geoparku Barrandien 
vedená muzejním geologem. Po 
ukončení programu budou účast-
níkům v  Muzeu Českého krasu 
zpřístupněny stálé expozice a  vy-
hlídka na město z ochozu Plzeňské 
brány.

Program v  muzeu i  v  lomu je 
vhodný i pro děti. Účast na exkurzi 
je zdarma, počet účastníků ome-
zen. Podmínkou účasti na exkur-
zi je vlastní pevná, plně uzavřená 
obuv. Rezervace na tel. 311 624 101 
nebo na emailu pokladna@muze-
um-beroun.cz nutná! Bezplatná 
doprava účastníků mezi Berou-
nem a Koněprusy zajištěna. Exkur-
ze proběhne ve třech skupinách, 
sraz přihlášených účastníků jed-
notlivých skupin je v  8:15, v  9:00 
a  v  10:20 před Muzeem Českého 
krasu (Husovo nám. 87, Beroun). 
Doba trvání programu včetně pře-
jezdů autobusem cca 5 hodin.


